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Vzchopte se – já jsem – nebojte se

Opakovaně senámdoživotníhoobzoru vlamují zprávyo tom, codokáže voda, síla bouře,
síla moře. a tak už možná líp rozumíme tomu, proč genezaretskému jezeru, kde se ob-
čas projíždějí učedníci, říká evangelista „moře“. Tedy místo svévolných sil, co když si
zamanou, dokážou si s životem lidí i národů, i s naší vírou, pohrávat jak rozbouřenémoře
s lodičkou učedníků. PodleMarka (6,45-52) se Ježíš těm vysíleným učedníkům vydal na
pomoc – a oni z něj dostali strach jak z nějaké lochnesky. a tak se jim dává poznat skrze
trojí oslovení:
Vzchopte se – já jsem – nebojte se (Mk 6,50).
Jsou to slova mohutného obsahu a mohutných souvislostí. Když je necháš znít, prode-
rou se i ušima ohluchlýma zastrašujícím randálem – a zazní jako slova pro nás. Ježíš je
říká jako vítězný Pán, kterému leží na srdci lidská ubitost a nemohoucnost. Říká je jako
Pán, který se starostí sleduje, jak přestáváme bojovat a zápasit. Zasahuje ho naše vysíle-
nost.Vnímápřívalynepřízně i otupující sílunaší rezignace.Vidí, jak se statečnávíramění
v pověru, která kolem sebe vidí jen přízraky.
VZCHOPTE SE, říká, tak jak to říkal Ježíš bezvládným a ochrnutým. Zvedněte hlavu,
vždyť i pro vás je cesta dál otevřená. Vzchopte se, JÁ JSEM, pokračuje jeho ujištění.
Proznívá tu zvláštní Hospodinova blízkostMojžíšovi a zotročenému Izraeli. Blízkost sli-
tování uprostřed cizoty, blízkost svobody uprostřed otroctví. Tak nám zpřítomňuje sílu
činů toho Pána, který dal svýmprojít úzkostmimoře Rudého. Tak nám zpřítomňuje sílu,
která jemu samémudala vítězně projít úzkostmi smrti a hrobu.ANEBOJTESE, uzavírá.
Nebojte se, neboť přítomnost tohotoPána ruší strach. Vytváří prostor naději i pokoji.Ne-
bojte se, přestože žijete ve světě, kde tolik věcí strach nahání. Nebojte se, přestože vám
tolik vichrů dává pocítit vlastní neschopnost a omezenost.Nebojte se. Jehodivná a dobrá
moc vám dá svou sílu… a věrně povede každý krok.
Takhle slovo vzkříšeného Pána utišuje zděšení a slabost učedníků. Všimněme si – zůstali
na moři. Nezačali chodit po vodě. z jejich lodi se nestal výletní parník, jehož pasažéři už
nemusí namáhavě veslovat. Ale je s nimi slovo jejich Pána. a když jeho síla ta neslyšící,
zpanikařelá, tvrdá srdce pronikne, může se vše upokojit. Vyděšené srdce především. Ale
ani ten vichr už nebere sílu pokračovat dál.

t.
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Z deníčku jarních akcí

Povelikonoční hra

Na neděli 14. května jsme s dětmi, mlá-
deží a dospělými nachystali povelikonoční
hru Dokud světlo vidím zářit. Pokusili
jsme se tu zvláštní záři a sílu velikonoč-
ního poselství o vzkříšení a prázdném
hrobě přenést do současnosti. Začali jsme
u prázdného hrobu, pokračovali příbě-
hem o tom, jak poselství o Kristu staví na
nohy a končili v domě otevřeném i pro ty
nejhorší loosery. Fotoalbum najdete zde
https://1url.cz/3uup6 a záznam hry na
sborovém Spotify. (Odkaz na něj najdete
hned na úvodní stránce sborového webu.)

Jarní víkendovka dětí

proběhla opět tradičně ve Strměchách
u Pelhřimova o víkendu 19-21. května. Po-
řádá jináš sbor společněsvolnýmokruhem
vedoucíchzcírkve imimoni,účastní seděti
ze sborů, kde se s dětmi moc nepracuje,
sociálně vyloučené či děti z rodin, které na-
cházejí v naší zemi nový domov. Tentokrát
jsme sledovali příběh biblické Rut, přistě-
hovalkyně do zaslíbené země, z níž se stala
prabába králeDavida. Atmosféra byla opět
kreativní, oheňplál a jídlo chutnalo.Zveme
kohokoli, kdo by se chtěl přidat!

Letošní Noc kostelů

sekonalaopět zahojnéhozájmuveřejnosti.
Děkujeme salvátorským zpěvákům a var-
haníkovi Lukáši Vendlovi, bez nichž
bychomprogram jen těžko sestavili. Zájem
byl opět o zvony, kde obětavě průvodco-
vali naši zvoníci, i o zpívání na terase.
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Děkujeme všem dobrovolníkům, kteří se
o návštěvníky starali, vyprávěli o histo-
rii kostela. Akce je mj. i dobrá příležitost,
jak se potkat a seznámit i s lidmi ze sboru.
a tak už teď i všechny salvátorské zveme na
Noc kostelů 2024. Nakonec, byli jste se už
všichni podívat u zvonů?

Červnové nábožko

v sobotu 3. června zakončilo letošní cyklus
práce s dětmi.Dozástupu svědků jsme ten-
tokrát přidali apoštola Pavla, s kterým se
evangelium rozeběhlo do světa. a hned po-
tom jsme vyrazili do uliček Starého Města
a hledali tu stopy Pavlova svědectví a půso-
bení.Nebylo jichmálo! Těšíme se, že se ve-
dle pravidelných účastníků objevují i další.
Jen houšť!

Víkend v Příchovicích

O víkendu 14.-16. června jsme se opět vy-
dali na sborový víkend do Příchovic. Byd-
líme na chalupě Heleny Voverkové nebo
v penzionu u Čápa. Počasí nám navzdor
předpovědi i navzdor různým bouřím po
republice přálo, mohli jsme výletovat dle
libosti – jak zkušení turisté a zkoumatelé
skrytých krás Jizerek, tak i méně zdatní
a rodiny s dětmi. s těmi jsme mj. navští-
vili muzeum tanvaldské stupačky a nako-
nec zjistili, že jsmeklesali a stoupali celkem
12 km bez velké únavy natožpak otráve-
nosti.
Večer jsme trávili u ohně s Karlovým coun-
try zpěvníkem a neděli opět při bohosluž-
báchvkrásnémkostelíkuochranovskéJed-
noty v Kořenově. Cimrmanovský kolorit
místa bavil děti i dospělé. Děkujem všem,
kdo přispěli k přátelské atmosféře a zvlášť
HeleněVoverkové, která s námi již poněko-
likáté sdílela místo své rekreace.
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Společné putování Salvátor – Johannes/Kreuz/Lukasgemeinde Dresden

Stalo se už dobrou tradicí, že se na jaře setkáváme se členy partnerského sboru z Dráž-
ďan při pěším výletě někde na půl cesty mezi našimi domovy. 22. dubna jsme se vydali
vlakem do Ústí nad Labem, po nekonečných studených a deštivých jarních dnech jsme
trefili první opravdu teplý a slunečný den. Sešlo se nás osmnáct včetně dvou farářek
a jednoho faráře, někteří již staří přátelé, jiní šli poprvé. Ušetřili jsme si velké stoupání
a svezli se městským autobusem na vysoký hřeben nad městem, odkud jsme pokračo-
vali na strmý skalnatý vrchol Vysoký Ostrý, kam svého času každý den z Ústí vystoupal
RichardWagner, když skládal svéhoLohengrina.Nahoře jsme pochopili, proč se tak na-
máhal – nádherné výhledy daleko do krajiny Českého Středohoří a Labských pískovců
stojí za to. Poté jsme pokračovali po červené značce po náhorních planinách, na vyhřáté
louce s výhledem na Milešovku jsme se při pikniku podělili o dobroty, co kdo přinesl,
a pak sešli do údolí na hrad Střekov, překvapivě vysoko nad Labem i po tak dlouhém se-
stupu, a zase dolů a dolů až k Masarykovu zdymadlu, po krátké zastávce v hospůdce na
břehuLabe, kde jsemvparnémdni doplnili chybějící tekutiny, jsmedošli zpět nanádraží.
Běhemtěch14kilometrů jsmemělidostatekčasusi společně i indiviuálněpopovídat,užít
si první opravdu jarní den vdrsné romantické krajiněnadÚstímadohodnout se, že v této
tradici jarních společných putování budeme určitě pokračovat. Jana Cejpová
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Pozor! Na podzim nás čeká pravidelná návštěva drážďanských u Salvátora
v termínu 4. – 5. listopadu.

Rozhovor s Helenou Voverkovou,

novou kurátorkou salvátorského sboru

Na výročním sborovém shromáždění se ko-
naly volby poloviny našeho staršovstva. Jako
kurátorku zvolilo staršovstvo Helenu Vover-
kovou, jako místokurátorku Barunku Čis-
teckou. Vážíme si toho, že byly ochotné se
služby ujmout. Helena Voverková se před-
stavila v následujícím rozhovoru.

Dosud jsme tě znali jako spolehlivouma-
nažerku pronájmů salvátorského kos-
tela. Agenda je to bohatá – svatby, kon-
certy, nahrávání, které je třeba skloubit
s naším sborovýmprovozem.Vychází ta-
hle práce ze zkušeností v předchozí pro-
fesi?
Hnedpoškole jsempracovala jakoskriptka
na Barrandově a později jsem vedla výtvar-

nou galerii zaměřenou na sklo. Mám tři
děti, velmi zaměstnaného manžela, takže
při tom všem jsem získala spoustu „mana-
žerských“ schopností.
Ráda a často navštěvuješ koncerty, diva-
dla, výstavy. v Praze to není neobvyklé,
ale stejně – co tě k takovému kulturnímu
ponoru přivedlo?
Ke kultuře mě vedli rodiče, můj muž se
o kulturu intenzivně zajímá, dcera je vý-
tvarnice a tak všichni tíhneme k umění.
Které autory, interprety, tvůrce máš
ráda? Co tě v poslední době zaujalo, co
bys doporučila?
Jsem fanda skandinávských filmů, i když
poslední film, který mě zaujal, je americký
film Tar. Již léta mám abonomá na PKF,
které bych doporučila. a zvláště řadu S –
současná hudba. Na prázdniny bych vás
pozvala na festival Arena bratří Formanů
na Smíchovské náplavce a na hudební fes-
tival Ševčíkovy Horažďovice. a celoročně
doporučuji výstavy v pražské Kunsthalle.
Pohybovala ses v křesťanském prostředí
odjakživa? Jak ses vlastně dostala k Sal-
vátoru?
Nejsem z křesťanské rodiny, do kostela
jsem začala chodit až jako středoškolačka
do pěveckého sboru. Se životem ve far-
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ním sboru jsem se začala seznamovat po-
stupně, pociťovala jsem tam svobodu kon-
trastující se životem v socialistické společ-
nosti.
Co tě tady u Salvátora oslovovalo a oslo-
vuje?
Oslovují mě lidé a společenství, které se
snaží žít s morálkou a Bohem.
Jak po těch letech vidíš náš sbor? Čeho si
tu nejvíc ceníš?
Za dobu, co jsem členkou sboru, jsem
zažila období, která byla složitá, kontro-
verzní, někteří odešli do jiných sborů. Teď

ale oceňuji, že se atmosféra uklidnila a je
přátelská.
Čím bys chtěla z pozice kurátorky sboru
přispět?Napadá tě, coměnit, kamnapřít
naše – přece jenmomentálně – poněkud
skrovnější síly?
Jako kurátorka se budu snažit pracovat ve
prospěch všech členů sboru a v případě,
že by se vyskytly nějaké rozpory a nedoro-
zumění, chtěla bych přispět k jejich řešení
a urovnání.

Děkuji a těším se na spolupráci. Tomáš
Trusina

Děkujeme za službu ve staršovstvu

Práci ve staršovstvu ukončili na jaře sestra Lucie Hajtmanová a bratři Jiří Čáp a Jan Ku-
čera. Děkujeme všem za jejich obětavost, nasazení, nápady i vytrvalou a profesionálně
odváděnou práci. Lucie mimo služeb pomáhala s nedělní školou a díky svému výtvar-
nému obdarování se ochotně ujímala vytváření kulis pro dětské bohoslužby a zejména
hry. Jiří Čáp sloužil sboru především jako ekonom, vedl hospodářsko technickou komisi,
což všechno znamenalo soustavnou pečlivou práci, podklady pro staršovstvo, sestavo-
vání rozpočtu a spolupráci s naší účetní firmou. Pečoval i o agendu spojenou s nájmy,
cožzejménaběhemcovidunebylo jednoduché. vneposlední řaděvypomáhal radouspro-
blémy spojenými s ozvučením kostela. Jenda Kučera byl spolehlivým rádcem ve věcech
právních. Je jednímzniciátorůpůdnívestavbyvesborovémnájemnímdomě.avedle toho
se soustavně vzdělával a před několika lety byl ordinován ke kazatelské službě, kterou vy-
pomáhá pravidelně ve sborech našeho seniorátu. Velikou pomocí bylo jeho nasazení při
orgaizaci přenosů bohoslužeb v době covidu.
Děkujeme za jejich obdarování, ochotu a nápady. Přejeme stálou inspiraci a posilu, kte-
roumohou ve společenství církve čerpat pro dny a výzvy, které je čekají.
Práci sborové sestry ukončí v září i Jana Knoppová. i jí patří velký dík za dlouholetou
obětavost a lidskou vstřícnost.
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Tábor ve Strměchách 23.–30.
července

Stále jsou volnámísta na týdennímpobytu.
Vyprávíme biblické příběhy (letos to bude
o Ester), hrajeme hry, večery trávíme s pís-
ničkamiu táboráku. Jezdí děti církevní i ne-
církevní.Mámezkušenosti i s integrací dětí
ze sociálně slabých rodin a také s dětmi
z rodin příchozích z ciziny. Přihlášky zašle
farář Tomáš Trusina

Plastiky Dany Vachtové

Na úvodní stránce tohoto sborového listu
je fotografie jedné z plastik Dany Vachtové
na motivy stvoření. Dva exepmláře z její
pozůstalosti věnoval sboru jejímanžel. Bu-
dou vystaveny na levé galerii. Na podzim
plánujeme vernisáž.

Tábor v Hradišti 13.–19. srpna

Zveme salvátorské a další děti na tradiční
tábor v Hradišti u Nasavrk. i letos pro
vás vedoucí nachystali atraktivní program.
Ještě jsou volná místa, tak neváhejte! Při-
hlášku zašle vedoucí Barbora Cejpová, po-
božnosti připravují faráři Dalibor Antalík
(pro starší a vedoucí) a TomášTrusina (pro
děti).

Hledáme sborovou sestru

Staršovstvo hledá novou sborovou sestru
načástečnýúvazekod1. října.Podlezadání
staršovstva pečuje o sborovou agendu, ko-
respondenci, kartotéku, vede pokladnu
a další běžné účetní záležitosti, je k dis-
pozici návštěvníkům. Předpokládáme
schopnost práce s počítačem.

Kontakty:
první farář Tomáš Trusina 607 588 618, trusina@volny.cz; farář Dalibor Antalík: 731
733 577, dalibor.antalik@ff.cuni.cz; kurátorka Helena Voverková: 731 620 239,

helena.voverkova@evangnet.cz;Kancelář: salvator@evangnet.cz; Jana Knoppová,
sborová sestra a pokladní: 731 173 925; Helena Voverková, koordinátorka pronájmů
kostela: 731 620 239;Návštěvní hodiny během prázdnin v kostele úterý od 9:00 do

12:00 a ve čtvrtek od 16:00 do 19:00.

Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Praze 1, Staré Město, Praha 1, Salvátorská 1045/1,
110 00 Praha 1, IČ: 45701814. Určeno pro vnitřní potřebu, neprodejné.
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